

## **Summary of the project**

### **Go-Adapt: The Governance of Adaptation to Climate Change: Taking Stock and Providing Guidance**

Project number: A963696

Project period: April 2010 – November 2012

#### **• Synopsis**

Go-Adapt aimed to provide insights on how governments address key governance challenges in the context of climate change adaptation, such as improving (i) horizontal and (ii) vertical policy integration, (iii) coping with uncertainties, and (iv) involving stakeholders.

#### **• Abstract**

The Go-Adapt project

- a) Provides an overview of national and selected sub-national adaptation governance approaches in 10 OECD countries;
- b) Shows in more detail how selected governance approaches function in facilitating adaptation policies. The governance approaches we analysed are regional adaptation partnerships in Canada and the UK, the German National Adaptation Strategy and the Dutch Delta Programme;
- c) Since the governance challenges of climate change adaptation strategies are similar to those used in other complex policy fields, we draw lessons from experiences with much older sustainable development strategies;
- d) Based on the works summarised above we provide guidance on how to advance the governance of climate change adaptation, in particular in countries that are at early stages of establishing respective policy frameworks.

The findings and conclusions of the Go-Adapt project are summarised in 5 journal manuscripts that will be published in the course of 2013/2014. A final project report summarises the key findings briefly.

#### **• Project leader**

Reinhard Steurer

email: reinhard.steurer@boku.ac.at

#### **• Institution / enterprise & contact details**

**InFER** | Institute of  
Forest, Environmental, and Natural Resource Policy

BOKU - University of Natural Resources and Life Sciences  
Feistmantelstr. 4  
1180 Vienna  
Austria

www project : <http://www.wiso.boku.ac.at/go-adapt.html>

www institute: <http://www.wiso.boku.ac.at/infer.html?&L=1>

#### **• Project partners**

ENVIRONMENT  
AGENCY AUSTRIA **umweltbundesamt**<sup>U</sup>

Federal Environment Agency Austria, Environmental Impact Assessment Climate Change  
Andrea Prutsch, Maria Balas and Sabine McCallum  
E-Mail: andrea.prutsch@umweltbundesamt.at

## **Kurzdarstellung des Projekts**

### **Go-Adapt: The Governance of Adaptation to Climate Change: Taking Stock and Providing Guidance**

Projektnummer: A963696

Projektlaufzeit: April 2010 – November 2012

#### **• Synopse**

Das Projekt Go-Adapt hatte zum Ziel, Erkenntnisse darüber bereitzustellen, wie Regierungen mit zentralen Governance-Herausforderungen im Kontext der Klimawandelanpassung umgehen. Die Herausforderungen beinhalten (i) horizontale und (ii) vertikale Politikintegration, (iii) den Umgang mit Unsicherheiten und (iv) die Einbindung von Betroffenen und Interessensgruppen.

#### **• Zusammenfassung**

Das Projekt Go-Adapt

- a) Bietet einen Überblick dazu, mit welchen Prozessen, Mechanismen und Institutionen nationale Regierungen in 10 ausgewählten OECD-Ländern versuchen, Adaptionen zu entwickeln und umzusetzen;
- b) Zeigt im Detail, wie ausgewählte Governance-Ansätze funktionieren. Die von uns im Rahmen von Fallstudien untersuchten Governance-Ansätze sind regionale Adaption-Partnerschaften in Kanada und England, die Deutsche Anpassungsstrategie und das Delta-Programm in den Niederlanden;
- c) Da die Governance-Herausforderungen im Politikfeld Anpassung jenen in ähnlich komplexen Politikfeldern stark gleichen, haben wir die Erfahrungen mit den seit Jahren existierenden Nachhaltigkeitsstrategien aufgearbeitet und so den für Anpassungsstrategien verantwortlichen Personen zugänglich gemacht;
- d) Basierend auf den oben zusammengefassten Arbeiten haben wir Schlussfolgerungen abgeleitet, die besonders jenen Ländern Orientierung geben, die noch am Beginn der Entwicklung von Anpassungspolitiken stehen.

Die Erkenntnisse und Schlussfolgerungen des Projekts Go-Adapt sind in 5 Journalmanuskripten zusammengefasst die in den Jahren 2013/2014 veröffentlicht werden. Eine Kurzfassung der Ergebnisse kann in einem Projekt-Endbericht nachgelesen werden.

#### **• Projektleiter**

Reinhard Steurer; email: reinhard.steurer@boku.ac.at

#### **• Institut & Kontakt**

**InFER** | Institute of  
Forest, Environmental, and Natural Resource Policy

BOKU – Universität für Bodenkultur

Feistmantelstr. 4

1180 Vienna

Austria

www Projekt : <http://www.wiso.boku.ac.at/go-adapt.html>

www Institut: <http://www.wiso.boku.ac.at/infer.html?&L=1>

#### **• Projektpartner**

ENVIRONMENT  
AGENCY AUSTRIA **umweltbundesamt**<sup>U</sup>

Umweltbundesamt, Umweltfolgenabschätzung und Klimawandel

Andrea Prutsch, Maria Balas und Sabine McCallum

E-Mail: andrea.prutsch@umweltbundesamt.at